
Mežiška dolina 
št . Danijel nad Prevaljaml. Morda še ne veste, 

da smo imeli 1. septembra skromno, a za nas po
membno slovesnost, da smo namreč s tem dnem 
dobili svoj lastni poštni urad? S tem se je izpol
nila naša dolgoletna želja. Slovesnosti otvoritve, 
ki se je pričela ob 10, so se med lepim številom 
domačinov z g. župnikom in šolskim upravitelj
stvom ter sosedov iz Prevalj udeležile tudi po
membnejše osebnosti, kakor: naš bivši poslanec g. 
Karel Gajšek z gospo, g. Bajuk, personalni šef 
iz Ljubljane kot zastopnik poštnega ravnatelja, 
g. postajenačelnik Fabijani iz Prevalj z gospo, 
upravnico prevaljske pošte, g. banski svetnik in 
župan prevaljske občine Kugovnik, g. Ludovik 
Grafenauer, bivši tukajšnji šolski upravitelj, gdč. 
Karolina Boc, začasna pomožna poštarica tukajš
njega novega poštarja i. dr. Prvi je spregovoril 
ugledni domačin, slovenska korenina, bivši župan 
in predsednik krajevne KZ g. Kumprej, p. d. Plu
der, ki je bil pred kratkim odlikovan z redom 
sv. Save, za njim g. banski svetnik in prevaljski 
župan Kugovnik, nato bivši narodni poslanec g. 
Gajšek in končno g. Bajuk, ki je v imenu pošt
nega ravnateljstva v Ljubljani otvoril pošto. Naš 
novi poštar je g. Ferdinand Marin, p. d. Rifl, tuk. 
trgovec in gostilničar, ki je goste po otvoritvi 
prijazno pogostil. Ker pa je 4. septembra moral 
zopet oditi na orožne vaje, ga začasno namestuje 
pomožna poštarica gdčna Karolina Boc. Zelo se 
veselimo tega napredka, ki pa ga nismo dosegli 

Dravsko poSje 
DolenaPtujska gora. V petek, 13. septembra, 

smo imeli prvo razstavo in premovanje plemen
ske živine pincgavske pasme pri pred dvema le
toma ustanovljenem selekcijskem društvu v Do
leni. Z veliko skrbjo in strahom smo pričakovali 
prihoda komisije, kar ni nič čudnega, ker smo 
bili sami začetniki. Toda že prve besede od stra
ni komisije so nam zjasnile naša čela in dobili 
smo upanje, da morda le ne bo vse napak. Ko
misija, v kateri so bili zastopnik banske uprav« 
g. svetnik inž. Oblak, zastopnik Zveze selekcij
skih društev v Ormožu g. Bedjanič, zastopnik 
okrajnega kmetijskega odbora v Ptuju g. svetnik 
Šustič, živinozdravnik g. dr. Jedlička in g. Turin, 
je takoj začela ocenjevati razstavljeno živino. 
Razstavljene je bilo 49 komadov, in s*cer: 2 bika 
plemenjaka, 26 krav skupine A, 9 krav 3kupine B, 
4 telice nad 15 mesecev in 8 glav mladine (od 
tega 5 bikcev). Večinoma vsa živina je dobila 
prvo in drugo oceno, nekaj glav pa tretjo. Izbira 
je bila prav težka, saj je bila ena žival lepša od 
druge, posebno pri mladini. Nagrajene so bile vse 
živali, in sicer: bika plemenjaka vsak po 200 din 
krave od 100—160 din, telice in mladina pa po 
60—80 din. Skupno je bilo razdeljenih 3660 din 
Preden je komisija razdelila priznalna darila, je 
navzoče živinorejce pozdravil g. svetnik inž. 
Oblak, ki je izrazil svoje veliko zadovoljstvo, da 
je našel pri enem najmlajših društev tako lepo 
živino, in to v kraju, kjer je najmanj pričakoval. 
Za njim je spregovoril g. Bedjanič, ki je po po
zdravu opozoril na nekatere pomanjkljivosti, zla
sti je poudarjal, da moramo držati Živino čisto in 
snažno. Za njim je govoril g. svetnik šustič, ki 
je nakazal glavni smoter selekcijskih društev, 
to je vzgoja čim boljše in plemenitejše mlade ži
vine. Obljubil je tudi za prihodnjo zimo prireditev 
tečaja o pravilnem delu v selekcijskem društvu. 
Navzoči bivši tajnik društva je potem v imenu 
vseh živinorejcev pozdravil po vrsti vse navedene 
gg. zastopnike raznih uradov in oblasti, kakor 
tudi vse druge, se vsem zahvalil za veliko pozor
nost ter skrb in obljubil, da se hočemo v bodoče 
še bolj potruditi, vse pomanjkljivosti popraviti, 
da si bo društvo sedanjo pohvalo res zaslužilo 
Nato Je sledila razdelitev nagrad. Da so mogle 
biti razdeljene tako lepe in toliko nagrad, se mo
ramo zahvaliti predvsem banski upravi, Zvezi se
lekcijskih društev, okrajnemu kmetijskemu od
boru v Ptuju, občinam Ptujska gora in Sv. Vid 
ter nazadnje tudi posojilnici v Ptuju, ki je dala 
na razpolago potreben prostor ter se končno tudi 
odrekla prisojen! nagradi v korist drugim na
grajencem. Vsem navedenim ustanovam izreka
mo tem potom še enkrat najlepšo zahvalo, ob
enem pa prosimo, da nam ostanejo tudi v bo
doče enako naklonjene, ker živimo in delamo v 
najtežjih haloških krajih. Po zaključku tako lepo 
uspele prireditve smo se razšli z željo in trdnim 
sklepom, da se hočemo v bodoče še bolj potru
diti, da bo naša prihodnja prireditev še lepša, 
boljša in večja. 

Slovenske gorice 
Sv. Benedikt v Slov. goricah. V nedeljo, 1. sep

tembra, je po rani službi božji blagoslovil g. de

D o p i s i 
brez posebnega posredovanja nekaterih vplivnih 
oseb, katerim se za ta njihov trud javno zahva
ljujemo! 

Sv. Urh na Strojni. Blagoslovitev našega nove
ga zvona in prenovljene pokopališčne kapelice, ki 
nam jo je umetniško prenovil in poslikal slikar g. 
Schatter iz Guštanja, se je pri krasnem vremenu 
in ogromni množici ljudstva slovesno izvršila dne 
4. julija. Cerkvene obrede je opravil škofov po
oblaščenec, duhovni svetnik in dekan Mežiške do
line g. Hornbock ob asistenci. Ker je bilo takrat 
opaziti več fotografskih aparatov, prosimo dotič
ne amaterje, da bi nam blagovolili poslati s svo
jim naslovom vred od vsakega posnetka po en 
izvod na ogled, ker si želi marsikdo kako sliko 
naročiti za spomin, pa tudi župnijski urad sam 
za župnijsko kroniko. Najbolje, da pošljete na 
naslov: župnijski urad Sv. Urh na Strojni, p. št. 
Danijel nad Prevaljami. — Da pa moremo skle
niti račune za nabavo novega zvona, lepo prosimo 
še enkrat vse one, ki obljubljenega daru še niso 
izročili v ta namen, ali pa one, ki nameravajo še 
kaj darovati, da bi blagovolili to čimprej storiti, 
da bomo vedeli, pri čem smo! — Cerkveno pred
stojništvo. 



kan dogotovljeno sadno sušilnico in izrekel iskre
no zahvalo domačim in zunanjim dobrotnikom za 
njih pomoč v lesu in denarju. G. inštruktor Tka ve 
z Vinarske in sadjarske šole v Mariboru pa nam 
je prav lepo razložil, kako je treba postopati pri 
sušenju različnega sadja, in pohvalil tukajšnjo 
sadjarsko in vrtnarsko podružnico, ki je poleg 
državne ceste postavila tako lepo sušilnico z 32 
lesami, pod čije streho se nahaja prostorno skla
dišče za nakupovanje sadja, ki že prav izvrstno 
služi lenarški zadrugi. Od 16. do 19. septembra 
smo poskusili sušiti sadje in je sušilnica brezhib
no delovala. V začetku oktobra bomo že sušili 
pozno sadje. Seveda letos ni veliko sadja za su
šenje, ko ga kupci vsega pokupijo,. ker sadna le
tina ni obilna. Sušilnico so prišli pogledat že od 
raznih strani in vsem se je dopadla. Prišel je tudi 
g. kmetijski referent Novak iz Maribora desni 
breg s Framčani in jim je ugajai Galosov tip su
šilnic. Naša sušilnica po obsegu še prekaša veliko 
Stojkovičevo. Prepričani smo, da nam bo v bodo
čih letih izvrstno služila. 

Sv. Jurij v Slov. goricah. Dne 6. oktobra pri
redi Prosvetno društvo tombolo. Cisti dobiček Je 
namenjen dograditvi Slomšekovega doma. Ker so 
dobitki zelo lepi, zato vabimo vse prijatelje, da 
se udeležijo tombole in s tem podprejo našo delo! 

Sv. Urban pri Ptuju. V nedeljo, 29. septembra, 
napravijo mladenke ptujskega okrožja izlet k 
Sv. Urbanu. Spored: ob 9 zbirališče v farnem do
mu; ob 10 sv. maša s pridigo (govori g. p. Alojz 
Horvat); po sv. maši zborovanje v farnem domu. 
Prva pozdravi s. Lizika Putrovič, okrožna pred
sednica, nato slede pozdravi posameznih skupin. 
Pesmi. Govor katehistinje Olge Zadravec. Dekla
macija. Govor g. Pavle Zazula, učiteljice v Ptuju. 
Zaključna pesem. Ob 14 večernice in nato nastop 
posameznih skupin. 

Polenšak pri Ptuju. Fantovski odsek in Dekli
ški krožek od Sv. Urbana prideta k nam gosto
vat z veseloigro »Skapinove zvijače«. Zato v ne
deljo, 29. septembra, ob treh popoldne vsi v šolo 
na Polenšak, kjer bo igra. Smeha bo na cente in 
nikomur ne bo žal. Prav vljudno vabimo tudi vsa 
bratska društva in prijatelje katoliške prosvete! 

Slovenska Krajina 
Murska Sobota. S pričetkom šolskega leta je 

življenje v naši metropoli mnogo živahnejše. 723 
dijakov in dijakinj, kolikor se jih je letos na naši 
gimnaziji vpisalo, je prineslo k nam mnogo mla
dostnega razpoloženja. Toliko učencev na naši gi
mnaziji še ni bilo. Gimnazijsko počtvpje ima le 
osem učilnic, a dijaki so razdeljeni v 16 oddelkov 
zato so vsi prostori ves dan zasedeni. To dejstvo 
utemeljuje potrebo popolne gimnazije, za katero 
smo se tako dolgo borili, ter jasno kaže, da je že 
skrajni čas. da naša gimnazija dobi novo, potre
bam odgovarjajoče poslopje. — Dne 14. septem
bra so se v Delavskem domu zbrali zastopniki 
Zveze poljedelskih delavcev in Zveze združenih 
delavcev ter so s posebnim dogovorom uredili 
medsebojne odnošaje. Obenem se je ZPD včlanila 
v ZZD, kar je za naše sezonske delavce, ki jih je 
nad 12.000, velikega pomena. Odslej bodo uživali 
iste pravice kot industrijski in obrtniški delavci 
Tozadeven dogovor je bil podpisan v nedeljo, dne 
15. septembra. — Naše pevsko društvo »Zarja« 
je pred kratkim priredilo uspešen koncert v Sla
tini Radenci, katerega je poleg letoviščarjev po
setilo mnogo ljudi, ki so bili z izvajanjem naših 
pevcev zelo zadovoljni. — Aleksandrova cesta bo 
zopet dobila lepše lice, kajti odvetnik g. Bajlec je 
začel na vogalu Aleksandrove ceste in Kolodvor
ske ulice, ki je bil doslej nezazidan, graditi novo 
moderno stavbo. — Pred dnevi je bila pri nas 
svečana otvoritev popolne trgovske šole, ki ima 
pravico javnosti. Zasluga za to pomembno prido
bitev gre predvsem požrtvovalnemu delu tukaj
šnje Sdružbe trgovcev. — Prejšnji teden se je po
sestnik Horvat Matija iz Otovcev na okrajnem so
dišču tako daleč spozabil, da je hotel s palico na
pasti sodnega starešino g. dr. šumenjaka, ki ni 
mogel ugoditi njegovi zahtevi, da bi se dražba 
njegovega posestva ustavila. Divjaški napad so 
prisotni preprečili, a možakarja so aretirali in bo 
čutil zakonske posledice. 

Dolnja Lendava. S tukajšnjega sodišča je bil 
premeščen za jetničarja na okrožnem sodišču v 
Soboti g. Majerič Josip. — Z naše davčne uprave 
Je bil odpuščen Ladislav Dolgoš. Na njegovo me
sto je prišel zaveden Slovenec g. Prša Ludovik iz 
Ižekovec. — Posestnik Klamfar Franc iz Dolge 

.«: je pri sekanju drv po nerodnosti odsekal 
fc in kazalec. 

Motovilci. Z veseljem smo vzeli na znanje vest, 
da je bil naš roiak g. Matija Cantala, duhovnik 
oo. 'azaristov v LJubljani, te dni imenovan z« su
periorja (predstojnika) oo. lazaristov v Ljubljani. 
G. Cantalu, ki je že marsikateremu revnemu prek

murskemu dijaku pomagal iz bede ter mu pre
skrbel košček prepotrebnega kruha, k imenovanju 
iskreno čestitamo in prosimo Boga, da bi ga ohra
nil še mnogo let čilega in zdravega, da bi še dolgo 
ostal dobri oče in tolažnik naših revnih ter po
moči potrebnih dijakov! 

Bogojina. V nedeljo, 15. septembra, so nam naši 
dijaki priredili prav lep popoldan, kjer smo se na
smejali do solz in s tem pozabili na vse križe in 
težave današnjih dni. Igrali so namreč veseloigro 
»Lumpacius Vagabundus«, ki je vse navzoče spra
vila v prav dobro voljo. Želeli bi, da nam slične 
zabave večkrat priredijo. 

Mursko polje 
Ljutomer. Dne 8. septembra se je vršil občni 

zbor Dekliškega krožka. Obilna udeležba je znak, 
da je društvo med dekleti priljubljeno. Dekleta 
spoznavajo pomen organizacije, zvesto sodelujejo 
v krožku in iz njega črpajo moči za življenje. 
Dne 10. septembra pa so imeli občni zibor fantje. 
Tudi ti spoznavajo vrednost organizacije, saj to 
jasno dokazuje število članstva. Na občnem zbo
ru so sklenili, da bodo v bodoče še bolj agilni, da 
bodo zastavili vse svoje mlade moči za delo v or
ganizaciji, za napredek mlade stavbe, kajti FO 
je res kakor stavba, ki so ji pred štirimi leti po
stavili temelj in sedaj raste iz dneva v dan, ki pa 
še ne bo kmalu dogotovijena, kajti moč odseka se 
mora dvigati vedno. Fantje, le pogumno naprej 
ter 3 pogumom premagajte vse zapreke! V tretje 
gre rado. Tako se je v nedeljo, 22. septembra 
vršil krasno uspeli občni zbor Prosvetnega dru
štva. Tudi prosveta je izpolnila svojo dolžnost, 
da bo lahko nemoteno poslovala naprej, da bo 
njeno delo za izobrazbo ljudstva lahko procvitalo. 
Ljutomersko Prosvetno društvo se v polni meri 
zaveda svoje dolžnosti. Na mesečnih sestankih se 
obravnava določena tvarina, ki danes zavzema 
kmečke misli, drugič delavska vprašanja in spet 
verska načela. Naša društva so izpolnila svojo 
dolžnrst, da so izvršila občne zbore, sedaj jim pa 
samo želimo, da bi jim Bog dal obilo svojega bla
goslova v novi poslovni dobi! — Prosvetno dru
štvo vprizori v nedeljo, 29. septembra, dramo v 
treh dejanjih »Prokletstvo greha«. Ker je vsebina 
lepa, zajeta iz življenja, ste k prireditvi vsi iskre
no vabljeni! 

Haloze 
Sv. Andraž v Halozah. Leto, v katerem se na

hajamo, je nekako nesrečne oblike. Prva nadloga 
je bila izredno dolga in ostra zima, ki nam je na
pravila ogromno škodo na goricah in sadonosni
kih, enako tudi na zimskih posevkih; kar pa ni 
uničila zima, pa je vzela rja, tako da skoraj ni 
niti semena nazaj. Tudi od koruze ni pričakovati 
dobrega pridelka, ker je še sedaj ponekod komaj 
pognala klasje in je že močno prizadeta od rje 
Ajdo pa bo skoraj gotovo uničil mraz, ki se nam 
je 13. septembra že javil. Drugo in največje zlo 
pa trpimo na goricah, ki so po večini popolnoma 
uničene od peronospore. Zato gledamo Haložanl z 
obupanim in žalostnim srcem v bližajoči se čas 
trgatve, ko se ne bo razlegala vesela pesem trga
čev, kakor druga leta, ker ne bo kaj brati, po
sebno pa še v prihodnje leto, ko bo vladalo v Ha
lozah veliko pomanjkanje in še večja revščina 
kakor je sedaj. Saj bo že sredi zime veliko družin 
brez kruha, kupiti pa ne bo za kaj, ker ni za
služka, kar pa moramo kupiti, pa se draži iz 
dneva v dan, prodati pa ne bo kaj. ker je naS 
edini in glavni pridelek, vino, popolnoma uničen 
Kako bomo živeli? — Romanje na Svete gore pri 
Sv. Petru smo se Andražani udeležili v izredno 
lepem številu. Saj nas je več kot sto pohitelo k 
Materi božji na goro zahvalit se za dobrote, ki 
smo jih prejeli, in se še za naprej priporočat Njeni 
mogočni priprošnji, da bi nam pomagala v sti
skah in težavah ter da bi nas obvarovala dušnih 
in telesnih nesreč, predvsem pa še, da bi bili ob
varovani vojne vihre. Spotoma smo si ogledali 
zdravilišSe Rogaško Slatino, od tam smo šli v 
Šmarje pri Jelšah, kier smo si ogledali župnijsko 
cerkev Marijinega Vnebovzetja, pri podružni cer
kvi sv. Roka smo pa imeli pete litanije, nakar 
smo se podali, pevajoč romarske pesni, na Svete 
gor;. Nazaj grede smo posetili Krapinske toplice. 

Koniiš!<i okrni 
Opiotnica. Kdo ne pozna marljivega oplotni

škega vinogradnika, ki mu trta nad vasjo rodi 

vino že dokaj let, vedno veselega in v vseh časih 
razpoloženega Simona Lipusa, po domače Ada
movega šimeka? Mislim, da vsakdo ob šumeči 
Oplotnici in njenem sosedstvu. Vedno je dobre 
volje, pa naj bo lepo ali grdo, dež ali sneg; saj 
sam pravi, da je še mlad. »Kaj maramo mi, ki 
smo fantje mladi!« si poje pri delu in povsod kot 
nekdaj skomarski pevec Jurij Vodovnik po sko
marskih njivah. Tudi drugače je njemu podoben: 
družbo kratkočasi in navdušuje, vedno vedrih mi
sli obdeluje zemljo ali drvari v planini, kakor mu 
moška in očetovska skrb narekuje; tovariše in 
mlajše s tem prepričuje na boljšo prihodnjost. 
Ko je sani, premišljuje to in ono ter si zapisuje 
in že pesmi komponira. Dobro skupaj spravi. Od 
častivrednega kmečkega stanu kuje kitice, od te
žav, ki kmeta zadevajo, o očetovskih brigah do 
družine itd. Od vinca in kravice zaokrožuje, ki so 
kmetu največje veselje in opora, širna je zvest 
naročnik »Slov. gospodarja« že od nekdaj kot 
kmet, oče in mož dobre volje. Pa še nekaj mora
mo o njem zapisati. Letos je v kleti shranil oni 
veliki klopotec, »orjak«, ki je prejšnje jeseni tako 
ropotal, da so se na oknih oplotniških hiš skoro 
šipe tresle in še malo, pa bi si morali ljudje ušesa 
zamašiti. Proti glasniku šimekove dobre volje in 
varuhu njegovega vinograda je bila celo zarota 
skovana. . . Pravijo, da je sedaj, revež orjaški, 
na operaciji radi polomljenih perutnic ter še do
slej, ko to pišemo, nismo zvedeli, da je pacient 
okreval, širna nam je s svojo vedno dobro voljo 
in orjakom porok, da kljub težkim časom veselje 
iz naših goric ne bo odšlo in da se bo le še nase
lilo v večji meri. V tem je tudi naša velika želja 
šimeku in Oplotničanom ob vrsticah o njegovih 
kiticah in klopotcuorjaku. 

Savinjska dolina 
Polzela. Naša mladina bo imela svoj praznik 

v nedeljo, 29. septembra. Ta dan bo skupni telo
vadni nastop fantov in deklet na telovadišču na 
Bregu. Že lansko leto je bilo telovadišče priprav
ljeno, mladina je vsa vesela komaj učakala tež
ko pričakovani dan, fanfare so z lepo donečim 
glasom klicale mladino in njene prijatelje riku
paj, da proslavijo 40 letnico prosvete v naši fari. 
Toda prišla je neljuba vest — zapreka, preko 
katere nismo mogli. Nastop je bil odleižen na veli
ko žalost naše mladine. Za nedeljo smo se zopet 
pripravili in ako Bog da srečo, bomo naš nastop 
tudi izpeljali. Ta nastop naj bo priča, da še de]a 
naša mladina, da še živi in da je pripravljena na 
vse dogodke, ki se bližajo. Prijatelji, mladina vas 
kliče — odzovite se, dajte ji priznanje, dajte ji z 
vašim obiskom novega poleta in moči za n 
nje dfcio! 

Ce^ska ekofica 
Nova cerkev. Velik napredek v zvoni j i je bil 

ko je g. kanonik Žagar ustanovil in oživi! \ p >-
sfolstvo mož in fantov. Zadnji čas pa se opaža, da 
ni več one gorečnosti. Temu bi bile pa': krive 
težke, negotove razmere. Vprašanj« je, kje so 
drugi možje in fantje? Naša župnija je obi 
Gotovo je več mož in fantov, zato na p;an' — 
Slov. katoliško bralno društvo ima zelo ler>" 
ge. članarina je malenkostna. Vstopite kn

Male dole. Posestniki v JariVovi so sklenili, tla 
ne puste, da bi nameravana nova cesta šla preko 
plodnih njiv in travnikov, ker je s tem | 
škode. V tem oziru bi bilo to mnenje popoln;ra 
pravilno, ker se cesta lahko gradi tam, kjer je 
stara, le na nekaterih mestih bi bilo potrebno iz
ravnati. Upamo, da bo vsaj sedaj prišlo vpraša
nje te ceste na vrsto. Pri nas je tudi dovoli rev
nih, ki bi jim ta zaslužek prav prišel. Prosimo 
cestni odbor, da se pobriga za našo ceito. 

Snmrski kraji 
Sv. Florjan pri Rogatcu. Prav lepo prosimo, 

naj bi višja šolska oblast pogledala, na naš zapu
ščeni kraj. Imamo štirirazredno šolo in nobene
ga na šoli, razen gospe upraviteljice, ki je pa bo
lana, zato se pouk še ni niti začel. Vprašamo, če 
bo to še kaj dolgo časa trpelo, da vemo poslati 
naše otroke kam drugam v šolo? 

la ik i okraj 
lafiko. (Poučni izlet kmetov laškega okraja po 

DHenislrem.) Poučno in prijetno je bilo nekdaj 
poslušati stare ljudi, ki so pripovedovali, kako so 
peš romali na Sv. Višarie in druga daljna božja 
pota. Izostali so od doma no več dni, pa tudi te
dnov, ker so hodili peš v časih, ko še ni bilo že
leznice, še manj seveda avtomobila. Dandanes se 
potuje mnogo iz namena, da se pridobi več lz

Pctujejo obrtniki, trgovci in tudi drugI 



stanovi. Tako smo tudi kmetje iz laškega okraja 
imeli nekaj takih poučnih izletov. Leta 1927. je 
bil tak poučni izlet na Gorenjsko. Lansko jesen je 
organizirala Kmetska zveza na Dolu izlet na sad
jarsko in vinarsko šolo v Mariboru. Letos pa je 
okrajna KZ s pomočjo okrajnega kmetijskega od
bora priredila poučni izlet na Dolenjsko pod stro
kovnim vodstvom kmetijskega referenta Zupana. 
Dne 14. septembra smo se odpeljali preko Zidane
ga mosta proti Boštanju in potem po Mirnski do
lini proti Mokronogu, Mirni in Trebnjem. Mirnska 
iolina od Boštanja do Tržišča, kjer je zgrajena 
nova železnica Sevnicašt. Janž. V Trebnjem nas 
je najbolj zanimal spomenik v vojni padlim. Vsi 
smo bili soglasni v mnenju, da se kaj tako lepega 
težko kje najde. V Mali Loki, kjer je banovinska 
kmetijskogospodinjska šola, smo videli skrb ban
ske uprave za izobrazbo bodočih gospodinj. V Št. 
Lovrencu ob Temenici smo si ogledali vzorno za

družno pitališče svinj. Zelo veliko raznih gospo
darskih naprav so nam razkazali tudi beli menihi 
cisterciani v Stični. Ogledali smo si sirarno, vzor
no govedorejo in svinjerejo, pa tudi ribogojski za
vod. Iz Stične smo se odpeljali na kmetijsko šolo 
Grm pri Novem mestu, kjer so nam prav tako 
razkazali razne moderne gospodarske naprave. Z 
Grma smo šli v Pleterje k tihim menihom kartu
zianom, ki so bili nekdaj tudi v laškem okraju, in 
sicer v Jurkloštru. Nismo se mogli načuditi samo
stanu, njihovemu gospodarstvu, predvsem pa njih 
strogemu življenju. Splošna sodba nas vseh je 
bila: v Pleterjih je bilo najlepše! Od tam smo se 
podali mimo Sv. Križa in Krškega ob Savi domov. 
Pri tem smo bili enotnih misli, da smo veliko vi
deli in spoznali, kako raznolika je naša slovenska 
zemlja, kjer ima vsak okraj svoj poseben obraz, 
povsod pa so postavljene cerkve, priče naše vere 
in kulture. 


